

**PROTOKÓŁ Nr XIV/2016
z XIV sesji Rady Gminy Zębowice
odbytej w dniu 5 września 2016 roku w godz. 10:00 -14:00
w sali Domu Spotkań w Zębowicach przy ul. Izydora Murka**

Obradom przewodniczyła Gabriela Buczek - Przewodnicząca Rady Gminy Zębowice.
W sesja na początku uczestniczyło 12 radnych (na 15 ogółem). Od godziny 10:10 uczestniczyło 13 radnych ponieważ przybył radny Paweł Grzesik w trakcie wolnych wniosków i zapytań radnych i sołtysów.

Radni nieobecni:

- 1/ Dorota Wons
- 2/ Marianna Dylka

(Lista obecności stanowi załącznik do protokołu)

Wszystkie projekty uchwał oraz uzasadnienia do nich stanowią załącznik do protokołu.

Numery podjętych uchwał: XIV/106/16 – XIV/113/16

W obradach uczestniczyli: Waldemar Czaja – Wójt Gminy, Teresa Czaja –Sekretarz Gminy, Irena Dzikowska – Skarbnik Gminy, Michał Pawełczyk – radca prawny, pracownicy urzędu, sołtysi oraz mieszkańcy gminy.

(Listy obecności stanowiącą załącznik do protokołu)

Porządek obrad:

1. Otwarcie sesji.
2. Stwierdzenie prawomocności obrad.
3. Zatwierdzenie porządku obrad sesji.
4. Wolne wnioski i zapytania radnych i sołtysów.
5. Podjęcie uchwał w sprawie:
 - 1) zmiany budżetu gminy Zębowice na 2016 rok,
 - 2) zmiany uchwały w sprawie uchwalenia wieloletniej prognozy finansowej,
 - 3) zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego wsi Zębowice,
 - 4) przyjęcia Strategii Rozwoju Gminy Zębowice
 - 5) przyjęcia Planu gospodarki niskoemisyjnej Gminy Zębowice,
 - 6) Regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Zębowice,
 - 7) szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług w zakresie odbierania odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości i zagospodarowania tych odpadów w zamian za uiszczoną przez właściciela nieruchomości opłatę za gospodarowanie odpadami komunalnymi,
 - 8) ponownego rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy Zębowice.
6. Przedstawienie informacji o:
 - ✓ przebiegu wykonania budżetu Gminy Zębowice,
 - ✓ przebiegu wykonania planu finansowego instytucji kultury,
 - ✓ kształtowaniu się wieloletniej prognozy finansowej.
7. Odpowiedzi na wnioski i zapytania radnych i sołtysów.
8. Przyjęcie protokołu obrad z sesji Rady Gminy Zębowice odbytej 23 czerwca 2016 r.
9. Zakończenie sesji Rady Gminy.

Punkt 1 i 2. Otwarcie sesji oraz stwierdzenie prawomocności obrad.

Gabriela Buczek – Przewodnicząca Rady otworzyła obrady XIV Sesji Rady Gminy. Powitała wszystkich obecnych na sali Wójta Gminy, pracowników urzędu, sołtysów, radnych oraz mieszkańców gminy.

Stwierdziła, że zgodnie z listą obecności w obradach uczestniczy 12 radnych, ustawowego składu Rady, wobec czego istnieje wymagane quorum do podejmowania prawomocnych uchwał.

Punkt 3. Zatwierdzenie porządku obrad.

Proponowany porządek obrad radni otrzymali przy zaproszeniu na sesję.

Gabriela Buczek – Przewodnicząca Rady zwróciła się z pytaniem do radnych, czy chcieliby wnieść uwagi bądź propozycje do przedłożonego porządku obradach.

Radny Norbert Larisz – wniósł prośbę o przesunięcie punktu 7 przed punkt 6 porządku obrad.

Przewodnicząca poddała pod głosowanie zaproponowany porządek obrad.

Zaproponowana zmiana w porządku obrad została przyjęta przez radnych poprzez głosowanie 9 głosami „za”.

Punkt 4. Wolne wnioski i zapytania radnych i sołtysów

W trakcie wolnych wniosków i zapytań radni pytali:

Radny Konrad Jendrzey – poinformował, że w Kniei obok sali są dęby do wycięcia, ponieważ obumarłe drzewa zagrażają miejscowemu bezpieczeństwu.

Radny Wilhelm Rybol również podniósł sprawę suchych drzew, jednak osoby z sali poinformowały, że te wszystkie drzewa są już oznakowane.

Radna Barbara Dragon – zgłosiła prośbę mieszkańców ul. Dobrodzieńskiej w Zębowicach, żeby mieć na uwadze zmodernizowanie chodnika przy tej ulicy.

Radna Edyta Czeredrecki - poruszyła sprawę rowów na osiedlu i Nowej Wsi, poinformowała, że jest tam potrzeba ich wyrównania, ponieważ jeden rów jest wyższy od drugiego i w tych niższych miejscach stoi woda.

Sołtys Gabriela Respondek – poruszyła dwa tematy:

- w sprawie chodnika przy ul. Murka, zapytała czy będzie pod inną nazwą ten chodnik,
- w sprawie zrobionej drogi obok straży w Zębowicach, czy będzie dokończenie poboczy tej drogi bo są nierówności i nie ma możliwości mijania się.

Sołtys Marian Królak – zabierając głos poinformował, że otrzymał pismo 03.08.2016 r. od pana Wójta, następnie go odczytał. Pismo dot. zakupu z funduszu sołeckiego kontenera sanitarnego, z którego wynikało, że w związku z brakiem możliwości odkupienia niniejszego kontenera na boisko w Radawiu, proponuje się rozważenie możliwości przeznaczenia tych środków bieżących na wykonanie odwodnienia przy ul. Ludowej w Radawiu.

Następnie odczytał pismo Rady Sołeckiej, w którym było wyrażenie ich stanowiska do powyższej sprawy. Sprawa zmiany realizacji zadań określonych w funduszu sołeckim Radawie na 2016 r., na które Rada Sołecka w Radawiu nie wyraża zgody. W niniejszym piśmie powołano się m.in. na Statut Sołectwa Radawie oraz ustawę o funduszu sołeckim poruszając zasady wydatkowania środków na realizację zadań w ramach funduszu sołeckiego.

(kopia pisma stanowi załącznik do protokołu)

Radny Marcin Dragon – zapytał na jakim etapie jest sprawa lamp w Siedliskach, oraz jak jest

ona uwzględniona w statucie, i czy zadanie będzie przełożone na następny rok.

Radny Paweł Grzesik – poruszył sprawę drogi w Zębowicach od OSP w kierunku Nowej Wsi na PKP, ponieważ jest małe przesunięcie, dlaczego tak wyszło, czy rzeczywiście tak wygląda, że obok starej drogi została nowa wytyczona.

Radny Wilhelm Rybol – zapytał o drogę na Siedliska, czy będzie robione pobocze, ponieważ w niektórych miejscach była zapadnięta, obecnie na dwóch krótkich odcinkach asfaltu jest więcej o ok. 20 cm. i powstała wysoka skarpa.

Radny Leon Psyk – zapytał, czy Gmina ma jakiś wpływ na firmy telefonii komórkowej, ponieważ w Poczółkowie w ogóle nie ma zasięgu. Jest nieraz słaby zasięg z niektórych sieci ale nie we wszystkich miejscach wioski.

Radny Norbert Larisz – dot. przeglądnienia skrzyżowań, zgłosił o przycięcie gałęzi, ze względu na złą widoczność, przez drzewa, które znajdują się na skrzyżowaniu w Radawiu w kierunku Łąki i Kosic (przy drodze powiatowej) oraz w Radawiu przy ul. Stawowej koło pomnika Jana.

Radny Erwin Wencel – dodał, że przy pomniku jest również kratka ściekowa w złym stanie.

Z- ca Damian Ledwig – dołączył do powyższego zgłoszenia, żeby przyciąć gałęzie drzew nie tylko na skrzyżowaniu, ale również na łuku w kierunku Kosic koło pól ponieważ tam również jest słaba widoczność.

Radny Erwin Wencel – złożył podziękowania od mieszkańców Łąki za wyłożony asfalt oraz, że jednocześnie proszą o następny odcinek nowego asfaltu.

Radny Krzysztof Kurowski – zapytał w sprawie wyłączania prądu.

Z- ca Damian Ledwig – poruszył sprawę oświetlenia na ul. Stawowej w Radawiu i stwierdził, iż temat jest już poruszany od kilku lat, najpierw nie było możliwości gdyż linia przebiegała przez prywatne tereny, teraz została wybudowana nowa linia w drodze. Natomiast lamp dalej nie ma. Będąc w temacie zapytał jak daleko są posunięte prace, ponieważ mieszkańcy proszą aby jednak te lampy były.

Następnie zgłosił problem z wykaszaniem traw przez Nadleśnictwo Turawa, aby ich podporządkować, żeby uporządkowali swoje tereny. Nadmienił, że chodnik koło DPS jest własnością Gminy i również jest zaniedbany. Kolejno zapytał, w sprawie termomodernizacji budynku szkoły w Radawiu i o plany z tym związane oraz o system koszenia terenów gminnych w danych sołectwach. Dodał, iż w tej sprawie były już nie raz zapytania, natomiast, nic się nie dzieje.

Kolejno poruszył kwestie łatania i naprawy dziur na drogach gminnych, które zostały nienależycie wykonane przez firmę, która to robiła. Dodał, na jak długo wytrzyma taki asfalt, są to bezsensowne wydatki. Podniósł jeszcze sprawę planowania dożynek gminnych, aby odbywały się w późniejszym terminie, ponieważ dla rolników był to niedogodny termin ponieważ trwały jeszcze żniwa.

Sołtys Teresa Twardawska – zapytała, kiedy zostanie wykonany przepust w miejscu gdzie został wyrwany dąb w Kniei jak się skręca na ul. Nową i Łąkową, ponieważ jest tam uszkodzony asfalt. Dodała, że ten przepust jest niebezpieczny.

Sołtys Osiecka Piotr Okwieka – złożył podziękowanie dla ratowników za uporządkowanie placu w Osiecku. Następnie zgłosił ścięcie brzozy w Osiecku ponieważ jest niebezpieczeństwo przez gałęzie, które spadają. Złożył wniosek – dlaczego Lasy Państwowe patrząc na teren

naszej gminy nie porządkują przydrożnych drzew zagrażających bezpieczeństwu ruchu na drodze.

Z-ca Przewodniczącej Damian Ledwig – zgłosił do sprawdzenia, czy budynki inwentarskie (chlewnie, obory) w Pruskowie są zabezpieczone i kto obecnie jest właścicielem tych budynków. Budynki się sypią i są zagrożeniem dla ludności. Powinno się coś w tym kierunku zadziałać, ponieważ jest to wizytówka gminy.

Punkt 5. Podjęcie uchwał.

Punkt 5.1 Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany budżetu gminy Zębówice na 2016 rok.

Przewodnicząca Rady przedstawiła projekt uchwały.

Z-ca Przewodniczącej Damian Ledwig – zapytał, z czego będą zmniejszenia w kwocie 10 000 zł z „Domu Kultury” i na czym one będą polegały.

Skarbnik Irena Dzikowska – to jest przeniesienie między rozdziałami. W budżecie Ośrodka Kultury rozdział „Dom Spotkań” na rozdział Biblioteka. Wiąże się to z tym, że trzeba dofinansować pracownicę zatrudnioną w bibliotece z Powiatowego Urzędu Pracy. Wzrosły wydatki w Bibliotece, jest natomiast oszczędność w „Domu Spotkań”, dlatego można było te środki przenieść.

Wobec braku uwag oraz zgłoszeń ze strony radnych, **Prowadząca obrady** poddała pod głosowanie projekt uchwały.

Głosowało 13 radnych, w głosowaniu jawnym jednogłośnie wszyscy byli za wprowadzeniem zmiany do projektu uchwały.

Uchwała została podjęta jednogłośnie, przy 13 głosach „za”, głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie było.

/Uchwała nr XIV/106/2016 – stanowi załącznik do protokołu/

Punkt 5.2 Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia wieloletniej prognozy finansowej.

Przewodnicząca Rady przedstawiła projekt uchwały

Radny Norbert Larisz - zapytał o odnoście termomodernizacji szkoły Radawskiej, jest ujęte w uchwale przedsięwzięcie po 2020 r. na ile lat jest planowana realizacja.

Wójt – w PGN założenia są takie, żeby mniej planować, a więcej zrobić, ponieważ będzie to skutkowało później zwrotem środków unijnych, dlatego realizacja jest po roku 2020. Jeżeli uda się wcześniej pozyskać pieniądze z LGD albo LGR wtedy będzie robione.

Z-ca Przewodniczącej Damian Ledwig – z czego wzięły się przesunięcia przy budowie przydomowych oczyszczalni – limit 2016 -2017.

Wójt – wnioski będą dopiero składane w IV kw. tego roku, planowane były na I kw. i początek II kw. br. nastąpiły jednak pewne zmiany, które wymusza „Unia” i Marszałek ze służbami. Zadanie jako nabór wniosku zostało zakwalifikowane na IV kw. br. stąd tylko i wyłącznie dokumentacja techniczna, która jest przygotowywana – to jest realizacja tegoroczna. Natomiast

inwestycja będzie prowadzona w następnych latach jak przejdzie wnioski i będą środki. Jeżeli nie otrzymamy tych środków, też będzie realizacja zadania, ale przedłuży się w czasie.

Z-ca Przewodniczącej Damian Ledwig – zapytał na co jest przewidziane 15 000 zł przy kompleksowej modernizacji budynku szkoły w przyszłym roku.

Skarbnik – poinformowała, że w tym roku jest przeznaczony 15 000 zł na dokumentację, było to wprowadzone na poprzedniej sesji do budżetu gminy.

Wobec braku uwag oraz zgłoszeń ze strony radnych, **Prowadząca obrady** poddała pod głosowanie projekt uchwały.

Uchwała została podjęta jednogłośnie, przy 13 głosach „za”, głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie było.

/Uchwała nr XIV/107/2016 – stanowi załącznik do protokołu/

Punkt 5.3 Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego wsi Zębówice

Przewodnicząca Rady przedstawiła projekt uchwały następnie poinformowała, że było już spotkanie z urbanistą p. S. Zaleskim i zapytała Radnych czy mają pytania odnośnie zmian w niniejszym projekcie uchwały przedstawionych na komisjach.

Zaproponowano aby pan Urbanista Stefan Zaleski streścił streszczenie do projektu uchwały. Urbanista S. Zaleski przedstawił streszczenie oraz na koniec dodał, że zostaną wprowadzone uzupełnienia formalne na początku uchwały w podstawie prawnej. Ustawa o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym po tekście jednolitym ma już zmiany, dlatego będzie dopisane z późn. zm. oraz nie została wpisana pozycja Dziennika Urzędowego Województwa Opolskiego, która również będzie dopisana.

(w załączeniu streszczenie do uchwały)

Wobec braku uwag oraz zgłoszeń ze strony radnych, **Prowadząca obrady** poddała pod głosowanie projekt uchwały.

Uchwała została podjęta jednogłośnie, przy 13 głosach „za”, głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie było.

/Uchwała nr XIV/108/2016 – stanowi załącznik do protokołu/

Punkt 5.4 Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Strategii Rozwoju Gminy Zębówice

Przewodnicząca Rady przedstawiła projekt uchwały oraz poinformowała, że Strategia Rozwoju Gminy Zębówice wraz z załącznikami jest dokumentem wielostronicowym więc jest dostępna na stronie BIP Gminy Zębówice oraz w Urzędzie Gminy Zębówice, pok. Nr 33.

Wobec braku uwag oraz zgłoszeń ze strony radnych, **Prowadząca obrady** poddała pod głosowanie projekt uchwały.

Uchwała została podjęta jednogłośnie, przy 13 głosach „za”, głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie było.

/Uchwała nr XIV/109/2016 – stanowi załącznik do protokołu/

Punkt 5.5 Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Planu gospodarki niskoemisyjnej Gminy Zębowice

Przewodnicząca Rady przedstawiła projekt uchwały oraz poinformowała, że w związku z tym, iż Program Gospodarki Niskoemisyjnej jest dokumentem wielostronicowym dlatego również jest dostępny na stronie BIP Gminy Zębowice oraz w Urzędzie Gminy Zębowice, pok. Nr 33. Następnie oddała głos Pani Katarzynie Helios -Wieczorek.

Inspektor ds. odpadów komunalnych Katarzyna Helios –Wieczorek poinformowała, że są zmiany w stosunku do PGN-u, który był do wglądu na stronie internetowej i w formie papierowej w tut. Urzędzie Gminy. Zmiany te wynikają z uzgodnień, które odbyły się w tym tygodniu pomiędzy wykonawcą Strategii Niskoemisyjnej, tj. Firmy Duży Projekt i Energetykami Wojewódzkiego Funduszu, którzy uzgadniają ten PGN oraz koordynatorem projektu Starostwem Kluczborskim. Jednym z zadań był zakup taboru niskoemisyjnego PKS Kluczbork tj. 14 autobusów. W naszym PGN-ie był wpisany jeden autobus, jednak okazało się po konsultacjach, że wszystkie 14 autobusy muszą być wpisane w Gminie Kluczbork, ponieważ PKS Kluczbork jest wpisany w tamtejszym Urzędzie do Rejestru Działalności Gospodarczej i tam będzie ich nadzór. Aczkolwiek w naszym PGN-ie będzie można wpisać tylko redukcję emisji od autobusu, jeśli jeden z nich będzie jeździł po gminie Zębowice. Stąd zmiana ponieważ to zadanie zostało wykreślone w związku z powyższym. W stosunku do poprzedniej wersji jest mniejsze założenie redukcji emisji dwutlenku węgla (76,85) oraz mniej będzie redukcji energii finalnej i zmniejszenie zużycia energii pochodzącej z OZE (strona 3 PGN). Nadmieniała także o zmianach na str. 84 – tabela zadaniowa na lata 2016 -2020. Na koniec dodała, że na Komisjach została wypracowana zmiana w zadaniu – zakup taboru rolniczego niskoemisyjnego, było przyjęte w poprzedniej wersji, że rolnicy z naszej gminy zakupią 5 nowych ciągników niskoemisyjnych za ok. milion zł. Natomiast zostało wypracowane stanowisko, że zakładamy zakup 2 ciągników za ok. 600 000 zł.

Wobec braku uwag oraz zgłoszeń ze strony radnych, **Prowadząca obrady** poddała pod głosowanie projekt uchwały.

Uchwała została podjęta jednogłośnie, przy 13 głosach „za”, głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie było.

/Uchwała nr XIV/110/2016 – stanowi załącznik do protokołu/

Punkt 5.6 Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie Regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Zębowice

Przewodnicząca Rady przedstawiła projekt uchwały.

Radny Konrad Jendrzej – zapytał, czy są prowadzone rozmowy w sprawie zmiany wysypiska śmieci.

Inspektor ds. odpadów komunalnych Katarzyna Helios –Wieczorek – poinformowała, że na obecnym etapie to nie, możliwe będzie dopiero jak się zapisy zmieniają w ustawie oraz planie gospodarki odpadami w województwie. Dodała, że jesteśmy przypisani do Regionalnej Instalacji. W ustawie jest literalny wymóg, że odpady zmieszane zbierane selektywnie jak papier, tworzywa, szkło, metal i BIO zgodnie z zasadą trafiają na instalację, która jest najbliższej i spełnia wymogi, które stawia wytwórca tych odpadów.

Radny Konrad Jendrzej – poruszył jeszcze sprawę częstotliwości wywozu odpadów zmieszanych, ponieważ na niektórych posesjach kubły są w połowie puste.

Inspektor ds. odpadów komunalnych Katarzyna Helios –Wieczorek – poinformowała, że struktura powstających odpadów zależy od tego jak kupujemy. Na naszym terenie mamy do czynienia z nieruchomościami, co również ma wpływ na gospodarkę odpadami w naszych gospodarstwach domowych. Jeżeli selektywnie zbieramy odpady to w zmieszanych zostaje tylko popiół, środki higieny i produkty z tym związane. To one trafiają do tych kubłów.

Wójt – są też takie nieruchomości, że tych odpadów jest więcej. Ustawa mówi, że trzeba wywozić co dwa tygodnie, na terenach wiejskich wywożony jest co 4 tygodnie. Nie jest możliwe aby zbierać odpady rzadziej. Przepisy muszą być dostosowane do wszystkich ponieważ jest to uzgadniane z Regionalną Dyrekcją Ochrony Środowiska i Inspekcją Sanitarną.

Z-ca Przewodniczącej Damian Ledwig – dodał, że za odpady płaci się od masy, więc czym mniej odpadów, to jest mniejszy koszt dla gminy.

Radny Wilhelm Rybol – zapytał jak jest ze zbiórką opon.

Inspektor ds. odpadów komunalnych Katarzyna Helios –Wieczorek – poinformowała, że jest różnica, przy większych oponach, gdzie średnica, która nie wchodzi do pieców cementowych to są rolnicze, bardzo duże ich nie można wystawiać ze zwykłą wystawką, ponieważ po nie przyjeżdża specjalistyczna firma. Raz do roku jest zorganizowany odbiór takich opon.

Wobec braku więcej uwag oraz zgłoszeń ze strony radnych, **Prowadząca obrady** poddała pod głosowanie projekt uchwały.

Uchwała została podjęta jednogłośnie, przy 13 głosach „za”, głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie było.

/Uchwała nr XIV/111/2016 – stanowi załącznik do protokołu/

Punkt 5.7 Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług w zakresie odbierania odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości i zagospodarowania tych odpadów w zamian za uiszczoną przez właściciela nieruchomości opłatę za gospodarowanie odpadami komunalnymi

Przewodnicząca Rady przedstawiła projekt uchwały.

Następnie Pani Przewodnicząca oddała głos Pani Katarzynie Helios –Wieczorek.

Inspektor ds. odpadów komunalnych Katarzyna Helios-Wieczorek – w uzasadnieniu jest napisane, że wszystkie zapisy tej uchwały, które zostały podjęte na poprzedniej sesji są prawidłowe. Ta uchwała jedynie uszczegóławia jedynie funkcjonowanie punktu selektywnego odbierania odpadów komunalnych, czyli Regulamin. W poprzedniej uchwale tego Regulaminu nie było, ponieważ nie mamy stacjonarnego punktu selektywnego zbierania odpadów komunalnych. Jest mobilny. W związku z powyższym nie został utworzony Regulamin dla stacjonarnego. Nadzór wojewody jednak przychylił się do stanowiska, że powinien być, ponieważ ustawa nakazuje wobec powyższego Regulamin taki stworzyć. Aczkolwiek mamy mobilne punkty selektywnego zbierania odpadów pkt 16 Regulaminu, zostały przeniesione także zapory funkcjonowania stacjonarnego na mobilne. Do tej pory wszyscy mieszkańcy korzystali z punktów selektywnego zbierania odpadów komunalnych, natomiast mobilne ustawiane są dwa razy w roku w czterech miejscowościach: Kadłub Wolny, Radawie, Zębowice i Knieja. Do tej pory mieszkańiec przynosił i zostawiał swoje odpady, teraz będzie musiał wypisać ankietę odnośnie przyniesionych odpadów czyli kto przyniósł, ile i co. Dodała, że w trakcie odbierania będzie udzielana pomoc przy wypełnianiu ankiety. Administratorem danych zebranych w tych ankietach będzie Wójt i będą wykorzystane tylko

do celów ewidencji odpadów.

Radny Paweł Grzesik – stwierdził, że jest za dużo wypisywania i spędzenia czasu na wypisywaniu ankiety niż tego odpadu. Nie mogą być tylko podstawowe dane np. imię i nazwisko.

Inspektor ds. odpadów komunalnych Katarzyna Helios –Wieczorek – dlatego w pierwszej wersji nie było tego regulaminu, aczkolwiek ustawodawca nakazuje sporządzić sprawozdanie z funkcjonowania PSZOK-a. Trzeba podać ilość osób, które z niego skorzystały, łącznie określić co przynoszą. Do tej pory funkcjonowały na takiej zasadzie, że odpady były ważone. Natomiast sprawozdania będzie się wypełniać teraz na odpowiednich drukach w których trzeba wykazać te dane pkt 13 Regulaminu.

W zawiązku z wprowadzeniem do Regulaminu ankiety wywiązała się dyskusja wśród Radnych, chodziło, że jest za dużo w niej wypisywania.

Następnie Wójt dodał, że nie widzi żadnych podtekstów, które by mogły wpływać na to, że ten mieszkaniec musiałby się bać. Wszyscy płacimy za system, więc nie może być tak, że ktoś wymusza. Nie powinno być żadnych problemów ze strony naszych mieszkańców a z drugiej strony patrząc na ten system, który funkcjonuje mieszkańcy dobrze sobie radzą. Nie ma obaw aby przyjęć ten dokument w tej formie, skoro Nadzór oceniając wcześniejszą uchwałę Rady Gminy wskazał na to, że trzeba uzupełnić o brakujące elementy. W poprzedniej uchwale celowo zostało to pominięte jednak Wojewoda przekazał do ponownego rozpatrzenia, w związku z tym nie podjęcie tej uchwały będzie jednoznaczne z jej negatywnym rozstrzygnięciem.

Wobec braku więcej uwag oraz zgłoszeń ze strony radnych, **Prowadząca obrady** poddała pod głosowanie projekt uchwały.

Uchwała została podjęta, przy 11 głosach „za”, głosów przeciwnych nie było i 2 głosach „wstrzymujących się”

/Uchwała nr XIV/112/2016 – stanowi załącznik do protokołu/

Punkt 5.8 Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia ponownej skargi na działalność Wójta Gminy Zębowice

Przewodnicząca Rady odczytała skargę, następnie poinformowała, że skarga była już przedstawiona na Komisjach z której wynikało, że jest to skarga, która była już rozpatrywana na sesji w dniu 23 czerwca 2016 r. W następnej kolejności odczytała art. 239 Kodeksu Postępowania administracyjnego, który brzmi: „W przypadku gdy skarga, w wyniku jej rozpatrzenia, uznana została za bezzasadną i jej bezzasadność wykazano w odpowiedzi na skargę, a skarżący ponowił skargę bez wskazania nowych okoliczności - organ właściwy do jej rozpatrzenia może, w odpowiedzi na tę skargę, podtrzymać swoje poprzednie stanowisko.” oraz przedstawiła projekt uchwały.

(skarga stanowi załącznik do protokołu)

Z-ca Przewodniczącej Damian Ledwig – zapytał, czy pan Radca Prawny zajął w tej sprawie stanowisko

Radca Prawny Michał Pawełczyk – jeżeli skarga zawierałaby nowe elementy, to by musiało być stanowisko ponownego rozpatrzenia. W poprzedniej procedurze Komisja Rewizyjna wypracowała swoje stanowisko i przygotowała projekt uchwały, kolejno Rada Gminy podjęła uchwałę na poprzedniej sesji. Tak jak na każdą uchwałę w określonych terminach osoby, które są niezadowolone, każdemu służy po wezwaniu Rady Gminy do zmiany, skarga do Sądu

Administracyjnego. Rada stoi konsekwentnie na swoim stanowisku, gdyż pani Przewodnicząca przytoczyła przepis KPA z którego wynika, że jest to powielenie. Dodał, że uchwała powinna być podjęta, po to, aby osoba miała drogę do kontroli.

Radny Paweł Grzesik – zapytał, czy jest obowiązek zamieszczania dokumentacji kontroli na stronie BIP Gminy.

Radca Prawny Michał Pawełczyk – to jest inna wersja, ponieważ trzeba by było wrócić, do momentu kiedy Komisja Rewizyjna, 2-3 miesiące temu ten temat rozpatrywała, następnie Rada Gminy podjęła uchwałę. Natomiast teraz jest postępowanie zgodnie z procedurą.

Z-ca Przewodniczącej Damian Ledwig – wniósł prośbę, jeżeli w przyszłości zdarzyłyby się przypadki wpłynięcia skarg, żeby do projektu uchwały było uzasadnienie złożone na piśmie przez pana Radcę Prawnego.

Po czym Radca Prawny wyraził swoją aprobatę.

Wobec braku uwag oraz zgłoszeń ze strony radnych, **Prowadząca obrady** poddała pod głosowanie projekt uchwały.

Uchwała została podjęta, przy 8 głosach „za”, głosów przeciwnych nie było i 5 głosach „wstrzymujących się”

/Uchwała nr XIV/113/2016 – stanowi załącznik do protokołu/

Przewodnicząca ogłosiła przerwę, która trwała od godz. 11:50 do godz. 12:00.

Punkt 7. Odpowiedzi na wnioski i zapytania radnych i sołtysów.

Zgodnie z porządkiem obrad Przewodnicząca Gabriela Buczek poprosiła pana Wójta o udzielenie odpowiedzi na wnioski i zapytania radnych.

Kolejno udzielane były odpowiedzi.

Wójt Waldemar Czaja na początku poinformował, że Gmina wykonuje zadania zlecone, do których upoważnił nas Wojewoda i na te cele daje środki, trzeba przyjąć tak jak jest w decyzji Wojewody. Jest pewna hierarchia.

- jeśli chodzi o dęby w obrębie sali Kniei jak również wszystkie zgłoszone drzewa, które są na terenie gminy Zębowice, nie tylko na terenie dróg wewnętrznych ale także powiatowych, to generalnie stanowisko Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska jest takie, że jest zakaz wycinania drzew chronionych. Jeżeli samo się przewróci to wtedy jest możliwość usunięcia powalonego drzewa. Niektóre ustawy są bardzo rygorystyczne w odniesieniu co możemy zrobić. Niemniej jest okres od 15.11 do 28.02 gdzie będziemy na pewno wnioskować o tak zwane przycięcie. Zapewne nie będzie zgody na wycięcie, ale jeżeli będzie zgoda na przycięcie gałęzi z tych drzew, to też już w pewnej części uchroni przed zagrożeniem niebezpieczeństwa. Zobaczmy jaka będzie odpowiedź. Zawsze po każdej sesji, jeżeli są zgłaszane jakiegokolwiek problemy, a nie są w gestii i własnością naszej gminy wtedy wysyłane są na bieżąco do danej instytucji. Jeżeli dotyczy Nadleśnictwo, to również takie pismo zostanie do nich wysłane.

– w sprawie chodnika przy ul. Dobrodzieńskiej w Zębowicach, czy zarurowania rowów na osiedlu albo Nowa Wieś są to drogi powiatowe. Tutaj jak najbardziej będzie może planowane tzw. wspólne porozumienie z Powiatem. Wójt sam bez zgody Rady Gminy i Rady Powiatu na drogach powiatowych nie może nic planować i nie może robić żadnej inwestycji. Natomiast jest możliwość partycypowania w przedsięwzięciu jeżeli będą wiadome proporce finansowe

oraz ile będą kosztować dane inwestycje. W tej sprawie jak najbardziej będziemy zabiegać, żeby dać pewien projekt do porozumienia, aby te dwa tematy móc w jakiś sposób zapoczątkować.

– jeżeli chodzi o chodnik przy ul. Izydora Murka w Zębowicach, to nie będzie od nazwą chodnik, tylko ścieżka pieszo-rowerowa. Jest to jedyne zadanie, na które w ramach obszaru północnego gminie Zębowice jest przyporządkowane. W tym przedsięwzięciu biorą udział wszystkie gminy powiatu namysłowskiego, kluczborskiego i oleskiego. Zrealizować to można w ramach niskiej emisji. Ścieżka pieszo- rowerowa jadąc z Zębowic do Kadłuba Wolnego będzie po lewej stronie. Wniosek będzie teraz składany, ponieważ od dnia 02.09.2016 r. jest ich nabór przez 21 dni, po czym Urząd Marszałkowski będzie je oceniał i prawdopodobnie w I kw. przyszłego roku będzie lista rankingowa. W tych programach nie bierze się pod uwagę „zróbcie” tylko „uzyskajcie efekt”. Ścieżka pieszo-rowerowa wpływa na niską emisję i wtedy jest pokazane, że gmina uzyskała ten efekt redukcji cieplarnianej. Wniosek jest w formie „zaprojektuj i wybuduj”.

– odnośnie poboczy przy drogach, które budujemy lub remontujemy, te zadania nie są jeszcze zakończone, do 29.09 br. Firma ma zakończyć, jest to robione etapami. Najpierw były robione nawierzchnie, po tym będą robione pobocza. Dodał, że nie zna wszystkich szczegółów, natomiast, każde zadanie zostało ustalone i opisane w specyfikacji. Specyfikacja znajduje się na stronie internetowej BIP Gminy Zębowice, na której można sobie sprawdzić te dane. Po zakończeniu tych robot Firma ma obowiązek zgłosić zakończenie. Wtedy zostanie powołana Komisja, która będzie każde jedno zadanie odbierać. Jeżeli będą jakieś braki wtedy jest spisywany protokół.

- jeśli chodzi o ulicę w Zębowicach, Nowa Wieś, poinformował, że końcówka drogi od torów została wydeptana w polu a droga faktyczna była na łące. Teraz jest wytyczona faktyczna działka, na której wybudowano drogę i jest własnością Gminy. Dalej jest teren PKP, które jeszcze nie wyraziły, żeby dokończyć budowę drogi. Natomiast jest to droga transportu rolniczego dlatego 10 m przed granicą działki PKP należało zakończyć. Jeżeli uzyskamy zgodę PKP wtedy będzie można przystąpić do dalszych prac planistycznych i ewentualnie budowy drogi. Zgodnie z obowiązującymi przepisami prawa, jeżeli dane przedsięwzięcie wymaga pozwolenia lub zgody właściciela, nie można wykonać żadnych prac bez tych zgód. Nadmieniał, że pobocza muszą być zrobione.

– co do pisma, które było skierowane do pana Sołtysa z Radawia, w sprawie środków funduszu sołeckiego, poinformował, że wcześniej spotkał się z panem Sołtysiem na placu szkolnym, przy placu zabaw, na którym Wójt poprosił, żeby pan Sołtys jako organ wykonawczy zwrócił się do Walnego Zebrania z propozycją przesunięcia tych środków, z tego względu, że będzie kontener po modernizacji Stacji Wodociągowej w Kniei. Natomiast zostanie zakupiony tylko środek, żeby móc to zrobić. Aczkolwiek przesunęły się terminy składania wniosków na modernizację stacji wodociągowej, stąd była propozycja Wójta, że zanim zostaną przygotowane wszystkie sprawy dokumentacyjne związane z mapą, projektem, ustaleniem w którym miejscu ma stać, z przyłączem energetycznym, z odprowadzeniem ścieków, żeby było takie przesunięcie. Dodał, że Sołtys nie zrozumiał jego intencji, ponieważ Wójt nigdy nie wymusza, tylko daje propozycje. Z tego tytułu przyszło do Organu Gminy pismo Rady Sołeckiej, na które nie było odpowiedzi, ponieważ nie jest wiążące w tym temacie, ponieważ Rada Sołecka nie ma prawa zmieniać zapisów związanych z funduszem sołeckim tylko Walne Zgromadzenie. Przekazał, także, że dzisiaj po sesji będzie spotkanie z sołtysami obecnymi i pracownikami merytorycznymi, ponieważ nie Wójt wykonuje wszystkie zadania, tylko pracownicy merytorycznie odpowiedzialni za wykonanie tych zadań. Na spotkaniu zostanie ustalony ciąg dalszy we wszystkich sołectwach na jakim etapie został wykonany w tym roku fundusz sołecki, zadania bieżące i inwestycyjne, jakie są plany do roku następnego. Następnie dodał, że pismo, które przygotował sołtys i przekaże do Urzędu Gminy zostanie przeanalizowane.

– w sprawie, na jakim etapie są lampy oświetlenia ulicznego w Siedliskach, poinformował, że jest pełny projekt i są wysłane zapytania. Z jednej odpowiedzi wynika, że nie wystarczy na zrobienie przewodów, natomiast z drugiego, że są już przewody i skrzynka, z trzeciego, że może się uda ale zabraknie na pewną część. Dodał, że chciałby po sesji omówić ten temat z sołtysiem oraz pracownikiem merytorycznym.

- odnosząc się do sprawy dotyczącej przesunięć drogi od straży w Zębowicach, poinformował, że wcześniej ten temat był już omawiany, aczkolwiek dodał, że wynika to z ram geodezyjnych i nadmieniał, że pobocza będą zrobione.

- sprawie renowacji drogi w Siedliskach, na skrzyżowaniu na Łąki Kadłubskie w kierunku Suśnia, również pobocza będą robione, ponieważ było ustalone, że nie będzie frezowania, żeby nośności nie zmieniać, dlatego zostało tylko podwyższone i wyrównane. Przez duże koleiny musiała być także nawieziona masa.

– jeśli chodzi o wpływ na przedstawicieli telefonii komórkowej, poinformował, że nie mamy żadnego wpływu, aczkolwiek zostaną wystosowane pisma do operatorów z informacją, że są zaniki sygnałów telefonii komórkowej z ich sieci.

- odnośnie przeglądu skrzyżowań w odniesieniu do zwisających gałęzi, poprosił członków Komisji Rolnictwa aby wytypować radnych, by sprawdzić cały teren gminy i konkretnie ustalić, które drzewa są do przycięcia. Wtedy, te które są sygnałem do Starostwa Powiatowego, jako drogi powiatowe, byłoby zgłoszone do nich, natomiast te które należą do Gminy, również do 15 listopada zgłosić, żeby móc do tego zadania podjąć.

Radny Przewodniczący Komisji rolnictwa Konrad Jendrzej zgłosił, aby cała Komisja podjęła się tego zadania, ponieważ każdy jest z innej wioski i mógłby sprawdzić na swoim terenie.

Wójt dodał, że dotyczyłoby także łuków i kratki ściekowej przy pomniku Nepomucena, poprosił aby sporządzić z tych oględzin adnotacje.

– jeśli chodzi o nakładkę w Łące, to miło usłyszeć podziękowania, natomiast odnośnie wykonania odcinka drogi z Łąki do Radawia, który wnioskuje mieszkańcy poinformował, iż jest to droga powiatowa, Gmina ma użyczenie do bieżących napraw, lecz do inwestycji musiałoby być porozumienie pomiędzy Radą Gminy a Radą Powiatu. Jak będą środki unijne i będzie można z nich skorzystać zapewne będzie planowane. Dodał, że w jednym roku jest przygotowywanie dokumentacji, uzyskanie wszystkich zezwoleń, a drugi rok to są inwestycje. Blżej roku 2018 i 2019 mogą być te prace rozpoczęte, aczkolwiek nie podając żadnych konkretnych terminów.

- jeśli chodzi o wyłączenia prądu, poinformował, że nie jest w stanie odpowiedzieć na to pytanie, ponieważ TAUTON dosyć mocno zainwestował w instalację elektryczną w ostatnich latach, na prośbę Gminy, bo były problemy z wyłączeniem prądu dla stacji wodociągowej, firma TAURON przyspieszyła prace związane z modernizacją.

Nadmienił także, że wcześniej były wystosowane pisma w sprawie niepokojących znaków w falowaniu częstotliwości zmiany wartości napięcia. Zostały założone rejestratory w różnych miejscach i okazało się, iż linie niskiego napięcia są przeciążone w niektórych miejscach moc jest zdecydowanie wyższa niżeli jest planowana we wszystkich obwodach. Dlaczego są wyłączenia musi to sprawdzić i poinformować się z osobami, którzy zajmują się tą tematyką problemową. Jak będzie coś wiadomo to poinformuje.

– w sprawie oświetlenia na ul. Stawowej w Radawiu, jak była opiniowana modernizacja niskiego napięcia w pierwszej kolejności miało być po starej linii, następnie TAURON musiał wyrazić zgodę aby te słupy postawić przy ulicy, w kolejnym podejściu chodziło o to, żeby od

razu przyczynić się w ramach tego remontu do piątego przewodu oświetleniowego. Ten piąty przewód oświetleniowy jest zamontowany, aczkolwiek teraz aby zamontować lampy jest potrzebny projekt, zakup lamp i zamontowanie przez Gminę. Dodał, że te sprawy były już poruszane 3 lata temu, aby zaplanować wydatki na ten cel, lecz były ważniejsze sprawy.

- jeśli chodzi o wykaszanie terenów Nadleśnictwa, czy Gminy czy utrzymania chodników, które są nie tylko na terenie Radawie, ale na terenie całej gminy, poinformował, że zadań przybywa, kierowcy są mocno obciążeni, a rąk do pracy brakuje. Na tyle, ile umiemy to prace są robione. Nadmienił, że w Radawiu po Bożym Ciele było koszone oraz dodał, że rolę Sołtysa, Radnego by było, żeby z kierownikiem ZGKiW p. H. Buczkiem ustalić wcześniej i poinformować, że jest taka potrzeba.

- co będzie z modernizacją szkoły w Radawiu, poinformował, że szkoła w Radawiu ma wykonaną pełną dokumentację, był składany wniosek w okresie programowania natomiast w ostatnim złożeniu wniosku został oceniony, ale ze względu na brak środków byliśmy na liście rezerwowej i nie załapaliśmy się na termomodernizację tego obiektu. W planach było również zamontowanie fotowoltaiki. Projekt wymaga pełnej analizy i ewentualnego wznowienia. Projekt jest u projektanta, żeby mógł go przejrzeć. Jeżeli nadarzy się okazja pozyskać środki z LGD albo LGR również będzie składany wniosek. Natomiast nie wiadomo kiedy to nastąpi, mimo to sprawy dokumentacyjne prowadzone są na bieżąco.

- w sprawie łatania dziur, poinformował, że jak wcześniej informował w specyfikacji były zapisy, że nie będzie frezowania i wycinania, ale jest robiony większy zakres w ramach środków, które mamy. Niektóre niedociągnięcia może w trakcie odbioru wyjdą i będą mogły być poprawione, jeżeli nie, trzeba będzie mieć na uwadze w przyszłości, że trzeba bardziej doprecyzować zapis w specyfikacji.

- jeśli chodzi o termin dożynek, poinformował, że Dożynki Gminne w Zębowicach były łączone z dniami Zębowic, żeby ograniczyć koszt z wypożyczeniem namiotu lub zapłaty za zespoły. Dożynki jako w swej formie są podziękowaniem za całość niezależnie, czy zbiory są już w spichlerzu czy jeszcze na polu. W tym przypadku chodziło również, aby nasza korona, która zdobędzie I miejsce, będzie mogła brać udział w Dożynkach Wojewódzkich. Następnie dożynki są planowane w Kniei, które będą połączone z kolejną rocznicą OSP, aczkolwiek nie są związani z Dniami Zębowic, więc jest możliwość ustalenia innego terminu.

- jeśli chodzi o uszkodzenia przepustów w Kniei, poinformował, że Rada Gminy przegłosowała na dzisiejszej sesji o zwiększeniu środków w budżecie właśnie na ten cel. Dodał, że uszkodzenia po wyrwach trzeba zrobić, ponieważ są bardzo niebezpieczne.

- w sprawie suchych drzew w Osiecku, poinformował, że będą poczynione starania aby ten stan zagrożenia wyeliminować.

- odnośnie Lasów Państwowych, które nie porządkują przy drogach drzew, poinformował, że większość tych dróg jest własnością Starostwa Powiatowego, które przechodzą przez tereny leśne, Gmina w ramach współpracy już pewne prace wykonana. Niemniej Gmina zwróci się do Lasów Państwowych z pismem, że Rada Gminy prosi o uporządkowanie swojego terenu.

- jeśli chodzi o zawalone chlewnie, obiekty budowlane na terenie Pruskowa, poinformował, że jest to własność prywatna i tutaj Gmina nie ma kompetencji, żeby mieszać się w własność prywatną. Dodał, że jest taka niepisana litera prawa, że każdy właściciel ma jak najbardziej zadbać o swoją posesję oraz o tereny, które należą do niego. Jeżeli te tereny przylegają do drogi gminnej oraz obiekty są wprost przy drodze gminnej, to do 3 m w zależności jaka jest wysokość w tym zakresie, gdzie może być zawalone, Wójt może wydać pewne rozstrzygnięcia uporządkowana. Natomiast wszystkie obiekty znajdujące się głębiej, które nie zagrażają bezpośrednio na drogę publiczną to Wójt nie już takiej kompetencji. Sprawa zostanie

rozpoznana oraz zostanie w tej sprawie podjęta stosowna decyzja.

Następnie pan sołtys Radawia Marian Królak poruszył sprawę zakupu kontenera sanitarnego dla LZS Radwie, który podtrzymywał swoje stanowisko, aby z funduszu sołeckiego był zakupiony ten kontener.

O godz. 13:10 opuścił obrady sesji radny Konrad Jendrzej.

Temat wywołał dyskusję. W dalszej części obrad radni i przedstawiciele Gminy przytaczali swoje argumenty za i przeciw. Wtedy do dyskusji włączył się mieszkaniec gminy, który uczestniczył w obradach sesji, popierając sołtysa i radnych, aby z funduszu sołeckiego był zakupiony kontener sanitarny. Wójt powtórzył, że dzisiaj po sesji będzie spotkanie z sołtysami i pracownikami merytorycznymi, na którym będzie omówiony fundusz sołecki.

Następnie zabrał głos mieszkaniec gminy Pan Daniel Możwiłło poruszając różne tematy, jednocześnie przedstawiał swoje poglądy dot. funkcjonowania gminy, i kolejno kierując do p. Przewodniczącej, p. Wójta, p. Rady Prawnego, p. Sekretarza oraz p. Skarbnik szereg pytań z różnej tematyki problemowej. Po czym został przez Panią Przewodniczącą zobowiązany do przekazania ich w formie pisemnej.

Na koniec Z-ca Przewodniczącej Damian Ledwig – poruszył sprawę przekazywania każdej informacji, która wpłynie do Biura Rady, chodziło o informację otrzymaną od RIO dot. „Analizy ryzyka wystąpienia zagrożeń w gospodarce finansowej jednostek samorządu terytorialnego województwa opolskiego za 2015 r. z uwzględnieniem art. 243 ustawy o finansach publicznych”.

W trakcie sesji zostało wyjaśnione, że wszystkie informacje są do wglądu w każdej chwili w Biurze Obsługi Rady, natomiast informacja dot. „Analizy ryzyka wystąpienia zagrożeń finansowych.” miała być przedstawiona w trakcie omawiania wykonania budżetu i jest przygotowana na obecną sesję z możliwością zapoznania się z nią.

Pani Skarbnik dodała, że takie opracowania RIO wykonuje co roku, natomiast Gmina znalazła się na tej liście, dlatego, że w bieżącym roku analizowanym były wyprzedzające pożyczki na inwestycje i w danym roku zostały spłacone.

Punkt 6. Przedstawienie informacji o:

- przebiegu wykonania budżetu Gminy Zębowice,
- przebiegu wykonania planu finansowego instytucji kultury,
- kształtowaniu się wieloletniej prognozy finansowej.

(Informacja stanowi załącznik do protokołu)

Radni nie wnieśli uwag i zapytań.

Punkt 8. Przyjęcie protokołu obrad z sesji Rady Gminy Zębowice z 23 czerwca 2016 r.

Radni przyjęli protokoły z obrad sesji Rady Gminy Zębowice z dnia 23 czerwca 2016 r.

Punkt 9. Zakończenie sesji Rady Gminy.

Wobec wyczerpania porządku obrad, **Przewodnicząca Rady** zamknęła obrady XIV sesji Rady Gminy Zębowice VII kadencji o godz. 14:00.

Protokołowała:
Monika Nowak

Prowadzący obrady:
Przewodniczący Rady Gminy

Gabriela Budzek